

# بيان للرأي العام

صادر عن المؤسسات والفاعلين في حماية الموروث الثقافي في فلسطين

يعيش الفلسطينيون في قطاع غزة منذ السابع من اكتوبر 2023 إبادة جماعية وحشية يمارسها الاستعمار الاحلالي الصهيوني عليهم بكل همجية منتهكاً كل القيم الإنسانية والمعاهدات والمواثيق الدولية. وعلى مدار ال 21 يوماً الماضية، لم يتوقف القصف الإسرائيلي على قطاع غزة من شماله إلى جنوبه؛ الأمر الذي أدى إلى استشهاد أكثر من 7,000 وجرح أكثر من 18,000 فلسطينياً حتى اللحظة، وتدمير عشرات الآلاف من الوحدات السكنية بشكل جزئي أو كلي. طال القصف العديد من المباني التي تحوي تاريخ غزة لآلاف السنين والتي قام أهلها الأصليون بحمايتها وإعادة بنائها وإحيائها. وبينما تتفاقم الكارثة الصحية والبيئية بقطع الماء والوقود والكهرباء، أدى القصف المسعور أرضاً وبحراً وجواً إلى نزوح حوالي المليون ونصف فلسطيني من منازلهم ليلتجئوا إلى أماكن أكثر أمناً، كالمدارس والمساجد والمستشفيات والكنائس المحمية بفعل القانون الدولي، والتي تم استهداف بعضها وتدميرها فوق رؤوس من هم فيها. كما امتدت الإجراءات الهمجية لاستهداف أهلنا في الضفة الغربية والقدس والداخل المحتل من اغلاقات وتضييق وقتل واعتقال.

كمؤسسات وجمعيات وممارسين ومختصين في حفظ الموروث الثقافي في فلسطين، نقف مع أهلنا في غزة ونصرخ بأعلى صوتنا رفضاً لهذه الإبادة الجماعية التي يشارك بها العالم أجمع بصمته، ونطالب بقوة وبصوت عالٍ بضرورة وقف العدوان على قطاع غزة الذي أزهد الأرواح ودمّر ومسح صفحات من التاريخ والتراث والحياة والمشهد الحضاري لمدن وأحياء بالكامل. ونطالب بالرفع الكلي للحصار الذي يفرضه الاحتلال الإسرائيلي منذ العام 2007 على القطاع، وإنهاء الاحتلال الإسرائيلي لفلسطين.

# Public Statement

## Issued by Institutions and Actors Protecting Cultural Heritage in Palestine

Since October 7<sup>th</sup>, 2023, Palestinians in the Gaza Strip have been experiencing a brutal genocide carried out by settler-colonial Zionists, violating all human values and international treaties and covenants. Over the past 21 days, the Israeli bombing of the Gaza Strip from north to south has not stopped. More than 7,000 Palestinians have been murdered and more than 18,000 injured up to this day. Tens of thousands of housing units have been partially or entirely damaged. The bombings affected many historic buildings which hold the history of Gaza for thousands of years and whose indigenous people protected, rebuilt, and revived. Meanwhile, a health and environmental catastrophe is unfolding by the cutting of water, fuel, and electricity as collective punishment. The violent bombardment on land, sea, and air led to the displacement of about 1.5 million Palestinians from their homes to seek refuge in safer places, such as schools, mosques, hospitals, and churches protected by international law, some of which were targeted and destroyed while people were inside. Other vicious measures also targeted our people in the West Bank, Jerusalem, and the occupied 1948 lands, including closures, movement restrictions, killing, and arrests.

**As institutions, associations, practitioners, and specialists in preserving the cultural heritage in Palestine, we stand with our people in Gaza and scream loudly in rejection of this genocide in which the entire world participates with its silence. We strongly and loudly demand to stop the Israeli aggression that has claimed lives, erased pages of history and heritage, and destroyed the cultural landscape of entire cities and neighborhoods in the Gaza Strip. We demand to immediately lift the unlawful siege imposed by the Israeli occupation on the Gaza Strip since 2007, and to ultimately end the Israeli occupation of Palestine.**